
به دلیل نامناســب بودن شــرایط کیفی خطوط ریلی در شــبکه 12 هزار کیلومتری کشــور اعم از ســوزن و ریل، چرخ های واگن ها با آســیب جدی رو به رو هســتند 

که هزینه آن نباید بر عهده واگن دار باشــد. گزارش های مفصلی از عدم انجام بهســازی های خط و نوســازی خطوط که بر عهده شــرکت راه آهن ج.ا.ا اســت تا به امروز 

داشــته ایم که این عدم بهســازی و نوســازی خطوط به دلیل مشــکلات منابع مالی، فشــار مضاعفی روی شــرکت های مالک وارد می کند. طبق گفت و گویی که با نائب 

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی شــرکت های حمل و نقل ریلی و خدمات وابســته داشــته ایم وی اشــاره به مصرف ســه برابری چرخ نسبت به سال 98 کرده است که 

یکی از اصلی ترین دلایل آن را شــرایط نامناســب خط و ســوزن می داند. نزدیک نوروز هســتیم و شــرکت های مســافری ریلی در تکاپوی آماده سازی واگن های مسافری 

برای ســفرهای نوروزی هســتند. با توجه به چالش های وارده به بخش به دلیل شــیوع ویروس کرونا، شرکت های مســافری متحمل ضرر و زیان بسیاری شده  اند. از یک 

ســو دریافت دیرهنگام تســهیلات کرونایی و از ســوی دیگر کاهش ظرفیت واگن ها و عدم افزایش قیمت بلیت، قوانین دســت و پاگیر و گاها غیر شفاف وزارت صمت 

در ثبت ســفارش ها و بدنه لخت و ســنگین شــرکت راه آهن ج.ا.ا به عنوان نهاد حاکمیتی در تصمیم گیری ها و بسیاری از موارد دیگر، شرکت های مسافری ریلی را قربانی 

سیاست های غلط خود کرده است. برای واکاوی بیشتر مسائل و مشکلات این بخش گفت و گویی با محمد رجبی داشته ایم که به آن می پردازیم:   

شــرکت رجــا چه تعــداد ناوگان مســافری و چه 
تعداد ناوگان خدماتــی دارد؟ چه تعداد ناوگان در 
حــال بازســازی دارد؟ و چــه اقداماتی در خصوص 

نوسازی ناوگان انجام داده است؟
شــرکت رجا به عنوان بزرگترین شــرکت حمل و 
نقل ریلی مســافری در کشور رسالت های اجتماعی 
مهمی داشته است و دارد در همین راستا با توجه 
به همه این مشکلات که در بحث نقدینگی دارد و 
همــان طور که می دانیــد جریان نقدینگی در بخش 
مســافری بــه دلیل مســائل جدی کرونــا در بحران 
اســت. بایــد بگویم شــرکت رجا غیر از ترنســت ها 
و ریــل باس هــا حدود 640 واگن آماده ســیر دارد 
و بــا احتســاب آن ها حدود 800 واگن مســافری و 
300 دســتگاه از انواع واگن های پشــتیبانی از انواع 
واگن های مولد برق، بخار، حمل خودرو و توشــه 
را داراست. البته واگن های توشه را جدا کرده ایم و 

به شرکت راه آهن حمل ونقل سپرده ایم. 
بــا توجــه به شــرایطی کــه در آن قــرار گرفته ایم 
میانگیــن عمــر واگن هــای رجــا بالاتــر از همــه 
شرکت هاســت. زیــرا در دوره تاســیس شــرکت ها، 
رجای وقت تلاش کرده تا واگن های ســرحال را به 
آن شــرکت ها واگذار کند ولــی امروز میانگین عمر 
واگن های رجا حدود 32 سال است. اقدامات لازم 

برای بازسازی تعدادی واگن در برنامه شرکت البته 
با همکاری راه آهن قرار گرفته است. 

از ســال 98 تبصــره 18 را دریافــت کرده ایم ولی 
رســما در ســال 99 و 1400 اجرایی شــد که در این 
زمینــه در قالــب 5 قــرارداد، 53 دســتگاه و 40 
دســتگاه را برای بازســازی اقدام خواهیــم کرد. در 
بســته اول که 53 دســتگاه بــوده تا آخــر این ماه 
تمامی بسته اول را بازسازی خواهیم کرد و این 53 
دســتگاه از واگن ها، تعمیرات نیمه عمر می شوند 
و با شــرایط بســیار عالــی وارد مجموعــه آماده به 
خدمــت می شــوند و بیش از 28 دســتگاه در مدار 
بازســازی هســتند و امیدواریم تا آخر سال پس از 
انجام مراحل تســت وارد بهره برداری شــده و برای 
نــوروز 1401 ایــن واگن ها برای خدمت رســانی به 
مردم شــریف وارد چرخه سیر می شوند. در همین 
راســتا تعداد 41 دستگاه از واگن پارس، واگن های 
نــو خریــداری کردیم و 20 دســتگاه از پلور ســبز در 
چند ســال گذشــته خریداری کرده ایــم. امیدوارم با 
توافقاتی که داریم اگر منابع آن مهیا شود اقداماتی 

برای خرید واگن های نو دیگر نیز انجام دهیم. 
اکنــون تعــدادی واگــن در اختیار شــرکت پلور 
ســبز قرار دادیم. تعداد 10 دستگاه واگن دانمارکی 
که قرار اســت نوســازی شــود که حدود 30 درصد 

پیشرفت داشته است، و امیدوارم تا تابستان سال 
آینــده در مدار بهره برداری قرار گیرد. به موازات آن 
هم واگن پارس و همچنین شــرکت نوین صنعت، 
بســته دوم بازســازی را آغاز کرده اند و امیدوارم در 
اواسط سال آینده بتوانند واگن های بازسازی شده 
را وارد مــدار کنند. در مورد تخصیص تبصره 18 که 
راه آهن اعلام کرده است، امیدواریم بتوانیم از این 
ســهم عدد قابل توجهی دریافت کنیم. البته تلاش 
ما این است که از محل تبصره 18 برای خرید واگن 
نــو اســتفاده کنیم کــه مذاکرات آن تحت بررســی 
است. قراردادی از گذشته با پلور سبز داشته ایم که 
مشکلات محاسبات هزینه داریم که اگر این موانع 
رفع شــود با احتمال زیاد حــدود 24 واگن نو را از 

شرکت پلور سبز دریافت خواهیم کرد.   

بــا توجه بــه آغاز ســفرهای نــوروزی آیا قیمت 
بلیــت تغییری کرده اســت؟ لطفا توضیح بفرمایید 
در 4 سال گذشته با وجود مشکلات مالی در زمان 
کرونــا قیمت بلیت مقرون به صرفه بوده یا خیر؟ 
با توجه به آغاز ســفرهای نوروزی چه اقداماتی در 
خصوص آماده کردن واگن های مسافری برای سیر 

انجام داده اید؟
همانند ســال های گذشته همه اقدامات را برای 

بخش مسافری ریلی قربانی 
سیاست های راه آهن است

 گفت و گو با مهندس محمد رجبی
 نایب رییس هیئت مدیره انجمن صنفی 

شرکت های حمل و نقل ریلی و خدمات وابسته:

گفت و گو با مدیران بخش مسافری ریلی
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ســفرهای نوروزی، از جمله آماده سازی و بهسازی 
لوازم هــای خــواب داخــل کوپه هــا و همچنیــن 
بحث  هــای تعمیــرات اساســی در دســتور کار بوده 
را دنبــال کرده ایــم. در ماه هــای آخر ســال ازدحام 
کار زیــاد می شــود و امیدواریم با توجه به شــرایط 
موجــود و دغدغه های مالی بــه دلیل هزینه بالای 
تمام شــده و عدم افزایش قیمت بلیت بتوانیم با 
استفاده از واگن های آماده شده نو و بازسازی شده 
در خدمت مردم باشــیم. کارهای بهســازی واگن ها 
در ســال جــاری انجام شــده و امیدواریــم در یک 
مــاه و نیم باقیمانده بتوانیــم اقدامات باقی مانده 
را بــه اتمام برســانیم و واگن ها با تعــداد بالا وارد 
مجموعه شــوند. در خصوص نــو کردن و تعویض 
لوازم خواب داخل کوپه ها اقدام شده و به محض 
آغــاز پیک نــوروزی که طبق برنامه ریــزی با راه آهن 
24 اســفندماه خواهــد بــود دراختیــار مســافران 

نوروزی قرار خواهیم داد. 
در خصــوص قیمــت بلیت هــای نــوروزی هنوز 
خیلی مشــخص نیســت اما درخواســت شرکت ها 
این بوده که بلیت ها افزایش قیمت داشــته باشد. 
درخواســت جدی داشــته ایم. قیمــت بلیت امروز 
مربوط به ســال 98 هســت. در ســال 99 مبلغ 40 
درصــد افزایــش قیمــت بلیــت را از شــورای عالی 
هماهنگــی تصویب گرفتیم امــا 20 درصد آن ابلاغ 
شــد و الان 20 درصــد طلبکاریــم و معنــی آن این 
است که بین سال 98 و 99 نتوانستیم قیمت سال 
99 را اجرایــی کنیم و پیامد خوبی نخواهد داشــت 
و نمی توانیــم هزینه هــای جــاری را پوشــش دهیم 
و بــه تبع آن تعــداد ظرفیت ایجادی، روی ســطح 
خدمات رســانی مــا تاثیر می گــذارد و باید توســط 
مدیــران ذیربــط مــورد توجه قــرار گیــرد. البته در 
ماه های گذشــته تلاش بسیار کردیم. دولت گذشته 
بــه دولت جدیــد مســئولیت ها را انتقــال دادند و 
دولــت جدید گفت این کار دولت قبل اســت و ما 
کاری در ایــن خصوص انجــام نمی دهیم و دغدغه 
ما در این روزها این بود که چگونه جریان نقدینگی 
را اصلاح کنیم که متاســفانه نتوانستیم. حال خوبی 
برای بخش مســافری در پیش نیست و باید بدانیم 
که چرخه اقتصــادی بنگاه اقتصادی باید بچرخد تا 
بتواند ســر پا باشــد و به تعهدات خود بتواند عمل 
کنــد. امروز بــه دلیل هزینه های عملیاتی ســنگین 
و ایــن موضوع کــه درآمد از محــل بلیت ها کفاف 
هزینه ها را نمی دهد ترنست ها را از سیر خارج کرده 
و ریل باس ها را به ســمت تعطیل شدن روانه کرده 
و عملا در راه خدمت رسانی به مردم در مسیرهای 
حومه ای این نقصان را خواهیم داشت و اگر تدبیر 

بایسته ای انجام می شد یا اگر انجام بشود می توانیم 
این چرخه را به مدار سیر برگردانیم که گمان می کنم 
زمان زیادی ســپری شده و خیلی هم دیر شده و در 
این خصوص درخواست داده ایم تا مدیران راه آهن 
و وزارت راه و دولت، اهتمام بیشتری انجام دهند و 
مال اندیشی کنند. افق پیش رو، فضای مبهمی را به 
تصویر می کشد مبنی بر اینکه ما نمی توانیم در سال 
آتی خدماتی را که امروز ارائه می کنیم ادامه دهیم. 

همانطور که می دانید و در خبرها آمده با کمبود 
لکوموتیو مواجه هستیم. آیا این کمبود لکوموتیو 
شرکت های مسافری ریلی را هم درگیر خواهد کرد؟ 
آیــا برنامه ای برای رفع کمبــود لکوموتیو در دوران 

پیک اندیشیده اید؟
در دوره  ای کمبود لکوموتیو بســیار مشهود بود، 
اما در دو ماه گذشته این موضوع به اثبات رسیده 
و حــدود 15 قطار از مجموعه شــرکت ها به دلایل 
کمبود لکوموتیو حذف کردند. اما به وعده هایی که 
از ســوی شــرکت  راه آهن رســیده در تلاش هستند 
تا تعداد لکوموتیو تعهدی شــرکت ها را مانند سال 
98 به مدار بهره بــرداری برگردانند که امیدوارم این 
مهم محقق شــود. شــرکت هم باید آمادگی لازم را 
داشته باشند و همه واگن ها را در مدار بهره برداری 
قرار دهند که لازمه آن این اســت که لکوموتیو در 
اختیار شــرکت ها قــرار گیرد. دغدغه جــدی امروز 
حمــل و نقل مســافری ریلی بحــث لکوموتیوهای 
زیمنــس اســت. شــرکت مپنــا نســبت بــه تامین 
قطعات لکوموتیوها اقدام کرده و شــرکت راه آهن 
نیز اقدامات لازم را دنبال کرده، البته خبری از نتایج 
ندارم اما مقرر شده تا بخشی از بدهی هایی را که به 
شرکت مپنا دارند پرداخت کنند تا در نوروز حداکثر 

لکوموتیوهای زیمنس را داشته باشیم.   

بــا توجه به اینکه با پیک ششــم دوران شــیوع 
کرونا رو به رو هســتیم استقبال مردم از سفرهای 
نــوروزی چگونه اســت؟ آیــا از صددرصد ظرفیت 

واگن ها استفاده می شود؟
در یکی دو هفته گذشته مردم نسبت به سفرها 
عقب نشــینی داشــته اند اما با خبرهایی که وزارت 
بهداشت در این خصوص داده که از اواسط اسفند 
روند شــیوع این ویروس کاهش پیدا می کند گمان 
می کنــم با توجه به اینکــه مردم در فضای کرونایی 
اســیر شــده بودند و برای سفر احساس خلاء دارند 

استقبال پر شوری از سفر داشته باشند. 
ســتاد ملــی کرونا هنوز تــا امروز اجــازه فروش 
صددرصدی ظرفیت کوپه ها را به ما نداده و ما تابع 
رعایت شرایط 80 درصدی ظرفیت کوپه ها هستیم 
کــه درآمدهای ما را کاهــش داده و امیدواریم این 
فضــای ناایمن هــر چه زودتــر برطرف شــود و به 
حالت عادی برگردیــم. قانون 80 درصدی ظرفیت 
کوپه ها حدود یکسال است که در حال اجراست. 

با توجه به افزایش نرخ ارز مطمئنا مشکلاتی را 
در خصوص تعمیر و نگهداری واگن ها داشته اید و 
با توجه به اینکه قیمت بلیت  مســافری جوابگوی 
هزینه ها نیست کمبودها را چگونه جبران می کنید؟
متاســفانه بــه دلیــل اینکــه تعمیــرات ارتبــاط 
مســتقیم با نرخ ارز دارد تامیــن قطعاتی همانند: 
چــرخ، اقــلام ترمــز و تجهیزات بلبرینگ ها بســیار 
ســخت شده اســت. در یک ســال و نیم گذشته با 
افزایــش بهــای ارز مواجــه بودیم که ایــن افزایش 
فروکش نکرده اســت به همین ســبب از یک ســو 
بــا افزایش نرخ ارز و از ســوی دیگر به دلیل اینکه 
درآمــد افزایش نداشــته اســت نتوانســته ایم این 
موارد را جبران کنیم. امروز بخشــی از سفارش های 
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خارجی نرسیده و منابع مالی نیاز دارد. با تمام توان 
موجود ســعی کردیــم تدارکات حداکثــری را انجام 
دهیــم. تمامــی شــرکت ها بــا مشــکلات رو به رو 
هستند به عنوان مثال شرکت  رجا با مشکل تامین 

چرخ مواجه است. 

دلیل عدم تامین چرخی که می فرمایید چیست؟ 
یکــی از موارد مهــم در تامین چرخ مــورد نیاز، 
کمبود منابع مالی اســت. وام کرونا پس از 20 ماه 
از آغاز کرونا به ما تعلق گرفت. در زمان مشــخص 
نتوانســتیم ثبت ســفارش ها را انجام دهیم. اصل 
مجوزهــای لازم از وزارت صمت برای توجیه عدم 
تولید در داخل کشور و انتخاب پیمانکار و فروشنده 
نهایی همه باعث شــده امروز نتوانیم چرخی را که 
خریداری کرده ایم در دســت داشــته باشیم. در 20 
روز آینــده کارهــای تعمیرات و نگهــداری فروکش 
می کنــد و دیگــر خیلــی کارهای تعمیرات اساســی 
نداریــم. فضــای قیمتــی شــرکت های مســافری با 
هزینه های موجود سازگار نیست. در این خصوص 
حتی به شــرکت راه آهن هم فشــارهایی وارد شــده 
و شــرکت ها از جمله شــرکت  رجا توانایی پرداخت 
هزینه هایی از جمله لکوموتیو را ندارند. بسیاری از 
هزینه هایی که به ما تحمیل شــده دور از انتظار ما 
بوده، حتی افزایش قیمت های محصولات داخلی 
هماننــد بانــداژ دور از انتظــار ما بوده اســت. حتی 
تولید کننــدگان داخلی برای خریــد اقلامی همانند 
چرخ، رقم های دو برابری نســبت به ســال گذشته 
اعــلام می کننــد که جبــران آن با نــرخ بلیتی که در 
اختیــار داریم و مکانیزم هــای تکلیفی که دولت به 
نرخ بلیت تحمیل کرده است نمی تواند جبران کند. 
جریان نقدینگی شــرکت های مسافری ریلی جریانی 
منفی است و شــرکت های مسافری را مجبور کرده 
تــا از طریــق دریافــت وام شــرکت ها را اداره کنند. 
ســهام داران در این زمینــه انتظار دارند که ما پولی 
را بــه آن ها برگردانیم نه اینکه پولی بگیریم اما باید 
در ایــن مورد از شــرکت راه آهــن ج.ا.ا این گلایه را 
داشته باشــم که در این خصوص برای شرکت های 
حمــل و نقل ریلی مســافری نتوانســته  کار مفیدی 
انجــام دهد و به بهانه عدم پذیرش دولت نســبت 
به افزایش قیمــت هیچ اقدام موثری انجام نداده 
و این گله مندی بارها و بارها از سوی شرکت رجا به 
شــرکت راه آهن ج.ا.ا انتقال داده شــده اما جوابی 

دریافت نکرده ایم.  

جنابعالی اشــاره ای به زمان از دســت رفته برای 
ارائه مجوزهای لازم برای ثبت سفارش چرخ واگن 

مســافری به واسطه تولید داخل داشتید. امکانش 
هســت توضیحاتی در این خصــوص بفرمایید؟ آیا 
وزارت صمت اطلاعات کامل در خصوص تولیدات 
داخلــی ندارد؟ حتما نیاز به مجوزها و مســتندات 

هست؟
وزارت صمت تلاش می کند با سیاســت فشار از 
بــالا این بســتر را فراهم کند امــا به هر حال به جز 
زیان برای شــرکت ها که بــه تاخیر می اندازد و دچار 
مشکل می کند پیامد خاصی نداشته است و حتما 

می دانند.
نماینــده بخش ریلــی، معاونت نــاوگان راه آهن 
اســت که در خصــوص صحه گذاری میــزان تولید 
چــرخ مســافری ریلی در کشــور عــدد می دهد اما 
متاســفانه در ماه های گذشــته وزارت صمت توجه 
لازم را بــه گزارش معاونت ناوگان نداشــته و غالبا 
شــرکت ها و مجموعــه رجا را بــرای گرفتن مصوبه 
دچار بحران کرده اســت. سیستمی را هم راه اندازی 
کرده انــد کــه نــرم افزاری اســت و به نظر می رســد 
مجموعــه راه آهــن دو موضــوع را همزمان دنبال 
می کند. به وزارت صمت دســتور داده شــده که تا 
می توانیــد از انتقــال ارز جلوگیــری کنیــد و عدد را 
کاهــش دهیــد و وزارت صمت در جایگاه حمایت 
از تولیــد داخــل هــم در دادن مجــوز بــا توجه به 
اطلاعات شــفافی که وجود دارد ســخت گیری های 
بی مــورد دارد و هم به عنوان بازوی اجرایی بانک 
مرکزی نســبت به ثبت ســفارش ها کوتاهی می کند 
تــا ثبت ســفارش انجام نشــود و تخصیص ارز نیز 

انجام نشود. 

دلیــل فشــارهای وارده را چگونــه ارزیابــی می 
کنید؟ 

دلیــل فشــارهای وارده این اســت که به ســراغ 

تولیــد داخل برویم بــه تعبیری چرخ مســافری را 
پیــش خرید کنیــم و پول های گــران بدهیم. تولید 
کننده داخلــی اصرار دارد که در فضای تولید آینده 
می تواند مجوزهای لازم را بگیرد و پیشنهاد داده تا 
با آن ها قرارداد ببندیم و این خبر باعث شده وزارت 
صمت را به ســمتی هدایــت کند که بگوید به ازای 
هر ســفارش خارجی که انجام می دهیــد قراردادی 
هم با شرکت داخلی داشته باشید که این امر کمک 
می کنــد تا در کوتاه مدت به عنوان مثال تابســتان 
سال آینده، محصولات چرخ مسافری تولید کننده 
داخلی وارد چرخه تولید شــود. متاسفانه سیاست 
فشار از بالا باعث می شود تا فشارش به شرکت ها 
وارد شــود و همچنین زمان را از دســت بدهیم که 
آســیب های جبــران ناپذیری را به ایــن بخش وارد 
می کنــد. به عنــوان مثال اگر دو ماه گذشــته چرخ 
داشتم تعداد واگن های بیشتری را می توانستم در 
ســیر وارد کنم. امــروز گلوگاهی با نــام چرخ ایجاد 
کرده ایم و تعــداد زیادی از واگن ها حدود بیش از 
55 واگن را نتوانسته ایم در پروسه بهره برداری قرار 
دهیم و در زمان تامین این چرخ زمان سپری شده 
و واگن هــا بــه نوروز نخواهند رســید. هم از محل 
درآمدی، خسارت برای ما محسوب می شود و هم 
مردم از خدمات بهتر نمی توانند استفاده کنند. نقد 
جدی در این موضوع وجود دارد و مهندس ضیایی 
مهر به عنوان معاون ناوگان از این موضوع گله مند 
است و در جریان مشکلات و جزئیات کارها هستند 
و امیدوارم برای مردم مشکل جدی ایجاد نشود. 

آنچــه امروز نگــران کننــده اســت و نمی توانیم 
به اســتقبال آن برویم دو نکته اســت. یکی بحث 
نداشــتن مجوز تایید شــده از راه آهن بــرای تولید 
چرخ مســافری و دیگری بحث قیمت بالاتر چرخ 

تولیدی داخل نسبت به چرخ وارداتی است. 
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با توجه به اینکه بازدیدی از شرکت تولید کننده 
چرخ داشته اید نظر جنابعالی در خصوص مقایسه 
کیفیــت چــرخ وارداتی نســبت به چــرخ تولیدی 

چیست؟ 
من سنجشــی برای این موضوع ندارم اما تولید 
کننــده چــرخ ادعا می کند که چــرخ تولیدی داخل 
نســبت به چــرخ چینی وارداتــی از کیفیت بالاتری 

برخوردار است. 
بخش مســافری متاســفانه قربانی سیاست های 
غلط راه  آهن اســت. شــرکت راه آهن بــه نمایندگی 
دولت در بخش خط نمی تواند هزینه کند، خسارت 
آن را شرکت های مسافری  می دهند. بدین معنا که 
به دلیل نامناســب بودن شــرایط کیفی خطوط در 
کشور در شبکه 12 هزار کیلومتری، اعم از سوزن و 
ریل، متاســفانه چرخ های واگن ها مانند پنیر بریده 
می شــوند و پول آن را شــرکت های مالک مسافری 
می دهنــد. درگزارش هــای متعــدد از عــدم انجــام 
بهســازی های خط و نوســازی خطــوط گزارش های 
مفصلی داریم. عدم بهســازی و نوسازی خطوط به 
دلیل مشــکلات منابع مالی، فشــارش روی بخش 
مسافری است. در سال گذشته و سال جاری بیش 
از سه برابر سال 98 چرخ مصرف کرده ایم و هزینه 
آن را شــرکت های مســافری متحمل شده اند. یکی 
از اصلــی تریــن دلیل آن شــرایط نامناســب خط و 

سوزن است. 

آیــا این مواردی که عنــوان کرده اید را به معاون 
فنی راه آهن انتقال داده اید؟ 

از معــاون فنــی راه آهن ســوال می کنیم که چرا 
بهسازی نمی شــود؟ می گویند منابعی وجود ندارد. 
طبق آمار باید حداقل سالی 800 کیلومتر از خطوط، 
بهسازی شود و سالی 300 کیلومتر نوسازی کنند اما 

هیچ یک از این برنامه ها تحقق پیدا نمی کند.
امــروز بــرای بازســازی و نوســازی خطــوط بــه 
عددهــای نجومی نیاز دارند. منابعی وجود ندارد و 
ســرمایه گذاری وجود ندارد. ما در بخش مســافری 
مجبوریم در شــرایط خراب ریل ها، قطارها را ســیر 
دهیم. سایش بین چرخ و ریل مدل ها و فرمولهایی 
دارنــد و به دلیل اینکه ســوزن ها شــرایط ایمن را 
ندارند سرعت قطارها را باید کاهش داد و بسیاری 
از موارد دیگر همانند تجهیزاتی که گریس پاشی در 
مسیرهای پیچ ریل را باید فعال نگه دارند اما غالبا 
کار نمی کننــد. به عنوان مثال در مســیر جنوب به 
سمت اهواز سه برابر مسیر مشهد چرخ ها فرسوده 
می شــود و هزینه خرابی چرخ ها را شــرکت ها باید 
بدهنــد در صورتیکه مشــکل از راه آهن اســت که 
عملیات بهســازی و نوسازی خطوط را انجام نداده 
است و خسارت های وارده تحمیل به شرکت های 
مســافری می شــود و هزینه های گزاف چــرخ را که 
مصرف آن ســه برابر مصرف ســال 98 شــده است 

را باید بپردازیم.

بــا توجــه بــه اینکــه مدتی اســت کــه مدیریت 
راه آهــن تغییر کرده عملکرد تیــم جدید راه آهن را 
چگونه ارزیابی می کنید؟ ریشه مشکلات موجود را 

وابسته به وجود چه عواملی می بینید؟ 
 مــا انتظــار داشــتیم سیســتم جدیــد مدیریتی 
خیلی ســریع تر خود را درگیر کار کند. فعلا از ســوی 
شــرکت راه آهــن ج.ا.ا حمایت ویــژه ای را دریافت 
نکرده ایــم. از تمــام چالش هــای موجــود، بحــث 
افزایش قیمت بلیــت مهم بود که مدیریت جدید 
می گوید هنوز مسئولیت کاریشان به جایی نرسیده 
که موضوع قیمــت را پیگیری کنند و پیگیری های 
تــا امروز در حــد وزیر راه متوقف اســت و اهتمام 

ویژه ای در این موضوع صورت نگرفته و متاسفانه 
پیامــد عدم تحقق افزایش قیمت تاثیرات بدی به 
مجموعــه خدمات بــه خصوص برای ســال  آینده 

خواهد داشت.

چشم انداز حمل و نقل ریلی مسافری را چگونه 
ارزیابی می کنید؟

چشــم انــداز پیــش رو بــرای بخش مســافری، 
چشــم انداز مبهم و بدی اســت. از یک ســو قیمت 
بلیت قطارهای مســافری را بــه عنوان پارامتری که 
جریــان نقدینگی را اصلاح کنــد افزایش نمی دهند 
و از ســوی دیگــر هزینه هــای سرســام آور خریــد 
تجهیــزات از خــارج چالش های خــود را به همراه 
دارد. زیرساخت مناسب برای خدمات رسانی بخش 
مســافری وجود ندارد. هزینه های بســیار سنگینی 
که مســئولین را ه آهــن کاملا به آن واقف هســتند 
موجب شــده تــا ما در بخش تهیــه چرخ متحمل 
خسارت های سنگینی شویم که از اصلی ترین دلایل 
آن عــدم بازســازی و بهســازی خطوط ریلی کشــور 

است. 

در نمایشــگاه گردشــگری که در بهمن ماه 1400 
برگزار شد حضور داشتید؟

در نمایشگاه گردشگری شرکت کردیم. اما فضای 
نمایشــگاه بیشتر به سمت حضور هتل ها و مراکز 
تفریحی و اقامتی بود و ما کمرنگ تر حضور داشتیم. 
تمــام مراجعه کننــدگان به غرفه رجا، درخواســت 
قطارهای گردشگری و توریستی را داشتند. متاسفانه 
بــا شــرایط موجود علی رغم میــل باطنی که تمایل 
داریــم تعداد قطارهــای گردشــگری را اضافه کنیم 
اما متاســفانه ناوگانی که این ســرویس را می دهند 
کــه غالبا واگن های ریل باس بود با مشــکل منابع 
مالــی مواجه شــده و نمی توانیم آن هــا را آماده به 
ســرویس نگه داریم و با برنامه ریزی هایی که انجام 
داده بودیــم مبنی بر اینکه در هفته های آتی بحث 
گردشگری را داشته باشیم تصور این است که دیگر 
قطار گردشــگری هم نداشته باشــیم. در نمایشگاه 
همــه مراجعــه کننــدگان و آژانس هایــی که قصد 
برگزار کردن تورهای گردشــگری داشتند درخواست 
جدی داشــتند. البته خبر خوبی که می توانم بدهم 
این اســت که دوســتانی که علاقه مند به سفرهای 
برون مرزی به مقصد وان و آنکارا داشــته باشــند 
مذاکراتــی را بــا شــرکت  راه  آهن انجــام داده ایم و 
امیدواریــم بتوانیم بــرای نــوروز 1401 توافقاتی با 
بخش راه آهن دولت ترکیه داشته باشیم تا بتوانیم 

قطار وان را برای نوروز 1401 آماده کنیم.  
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